## Paschal Epistle of his Eminence

## Metropolitan of Eastern America & New York First Rierarch of the Russian Orthodox Church Abroad

#### **CHRIST IS RISEN!**



The feast of feasts and triumph of triumphs has arrived for us, brother archpastors, right honorable fathers, brethren and sisters beloved in the Lord! Let us all greet the resurrection of Christ and not hide our feelings: "Let us be divinely glad, for Christ hath risen as One omnipotent."

O wondrous and blessed night! O night so full of joy for every Christian! The risen Christ "changed the lamentation of the myrrh-bearing women into joy" on this night. And He does the same for us! This night of splendor proclaims to us His arising. And now this "prophetic night" renews us to the depths of our soul. And it gives us the certain hope that our departed ones, and we ourselves, will arise on the last day of

the world to "celebrate the eternal Pascha in the unwaning day of the kingdom of Christ."

The Resurrection of Christ is the central point of the doctrine of the Orthodox Church. The entire essence of the teaching of Christ is bound up with the resurrection, and without this fact it loses its meaning. It is therefore not surprising that it is precisely in this question that we encounter the most powerful of stumbling blocks. We see the beginning of such opposition even in antiquity, when, for example, the Apostle Paul's speech about the resurrection in the learned Areopagus of Athens was greeted with considerable irony. When he spoke about God and His attributes, about the creation, about salvation from sin, the Athenians listened to Paul. But as soon as he spoke of the resurrection, they interrupted him, saying: "We will hear thee again of this matter" (Acts 17: 32).

For this reason let us strongly believe, with all our heart, in the resurrection, and let us immerse ourselves in the dogma of the Church, that we may "be ready always to give an answer to every man that asketh you a reason of the hope that is in you" (1 Pet. 3:15). Let us strive to instill this truth in our own life and thus inspire others to serve God and man. In our parishes and monasteries let us see genuine followers of the risen Christ, who shine with His beauty and radiance, His triumph over evil. Let our clergymen and monastics, parishioners and pilgrims, become a living and convincing proclamation of Christianity, that the people may be confirmed in the Faith. Only this will help our neighbor to see, feel and understand that the resurrection of Christ is the beginning of our common resurrection, that

it is the passage to that region where there is no grief or sighing, where the ideal of the fullest human life is the day that never sets, the joy that never ends.

I prayerfully desire that all be renewed by joy in the resurrection of the Lord and made steadfast in firm faith, hope and love for God and neighbor!

May the noteworthy dates celebrated this year also restore our strength: the fifth anniversary of the restoration of unity within the Russian Orthodox Church, and the 200th anniversary of the victory of Russia over Napoleon and of the blessed repose of Metropolitan Platon (Levshin), that great hierarch of the Church of Russia, who did so much to bring about the rebirth of spiritual enlightenment in our homeland.

The celebration this year of the fifth anniversary of the signing of the Act of Canonical Communion should prompt us to analyze the path we have taken and to set forth plans for the strengthening of brotherly ties, good cooperation, joint action and unity, continuing to build up the Church's service to God and man on the foundation of our common heritage of Holy Russia. This celebration should remind us that we must carefully address ourselves to unity on all levels of our life and activity, refraining from introducing our own passions into the life of the Church, striving in word and deed to establish among us "the unity of the Spirit in the bond of peace" (Eph. 4:3). May this celebration inspire us to an active, irenical labor within the Church, both with those with whom we are in fellowship, and those with whom we wait and hope for the joy of fellowship and unity!

Pondering the 200<sup>th</sup> anniversary of the victory in the Patriotic War, the fact springs to mind unbidden that in 1812, before the battle of Borodino, a miracle-working copy of the Kursk-Root Icon was sent to General-Field Marshal Michael Ilarionovich Kutuzov, who was with the army in the field. This connection with the principal holy object of the Russian Diaspora obliges us to mark this event with prayer and to take an interest once again in our own rich history. The invasion of Napoleon profoundly shook the pillar of the Church of Russia of that period, namely, Metropolitan Platon of Moscow and Kolomna, that "second Chrysostom" and "apostle of Moscow," great pedagogue, homilist and writer, who educated a whole series of talented clergymen, among them the holy hierarch Philaret (Drozdov). May the life, labors and writings of Platon help us to meditate on this unique personality, to delve into the doctrine of the Orthodox Church, and to delight in the "banquet of faith" and the "richness of the goodness of the Lord" (the Paschal Homily of St. John Chrysostom), mindful that the resurrection of Christ is our life and our eternal joy!

With paschal joy in the Resurrected Christ,

#### + HILARION

Metropolitan of Eastern America & New York First Hierarch of the Russian Church Abroad Pascha of our Lord 2012

## Пасхальное послание высокопреосващениейшего Илариона

# Митрополита Восточно-Американского и Нью-Йоркского Первонерарха РУсской ЗарУбежной Церкви

## **XPUCTOC BOCKPECE!**



Праздников праздник и торжество торжеств наступило для нас, собратья-архипастыри, досточтимые возлюбленные Господе 0 братия сестры! Воскресение Христово все МЫ встречаем великой радостью не скрываем своих чувств: "веселимся И божественне, яко воскресе Христос, яко всесилен"!

О, чудная и благословенная ночь! Всерадостная ночь для всякого христианина! Воскресший Христос в эту ночь "мироносицам плачь преложил". И нам преложит! И нам эта светоносная ночь вещает восстание. И сейчас эта "провозвестница ночь" обновляет нас до глубин нашей

души. И дает несомненную надежду, что и наши усопшие, и мы воскреснем в последний день мира, чтобы "Пасху праздновать вечную в невечернем дни Царствия Христова".

Воскресение Христово является центральным пунктом вероучения Православной Церкви. Вся сущность Христова учения тесно вяжется с воскресением и без этого факта теряет свое значение. Поэтому неудивительно, что нам приходится встречать самые сильные препятствия именно в этом вопросе. Начало такого противодействия мы видим еще в древности, когда, например, речь о воскресении апостола Павла в ученом афинском ареопаге была встречена с большой иронией. Пока он говорил о Боге и Его свойствах, о творении и спасении от греха, афиняне слушали Павла. Но как только он заговорил о воскресении, его перебили словами: "об этом мы послушаем тебя в другой раз" (Деян. 17:32).

Посему, крепко, всем сердцем будем веровать воскресению и углубляться в учение Церкви, чтобы всегда быть готовыми "дать от от иет о нашем уповании" (1 Пет. 3:15). Будем стараться своей жизнью насаждать эту истину и, таким образом, воодушевлять других на служение Богу и людям. Пусть в наших приходах и монастырях увидят подлинных последователей Христа Воскресшего, которые сияют Его красотой и святостью, Его торжеством над злом. Пусть наши священнослужители, монашествующие, прихожане и богомольцы станут живой и убедительной проповедью христианства, чтобы утвердить людей в вере. Только это поможет нашим ближним увидеть, почувствовать и понять, что Воскресение Христово есть начало нашего общего воскресения, что оно есть

переход в ту область, где нет печали и воздыхания, где идеал самой полной человеческой жизни, невечерний день и нескончаемая радость.

Молитвенно желаю всем обновиться радостью о Воскресшем Господе и утвердиться в крепкой вере, надежде и любви к Богу и ближним!

Пусть обновят наши силы и празднуемые в нынешнем году знаменательные даты: пятилетия восстановления единства внутри Русской Православной Церкви, двухсотлетия победы России над Наполеоном и блаженной кончины митрополита Платона (Левшина), великого иерарха Отечественной Церкви, много сделавшего для возрождения в ней духовного просвещения.

Празднование в этом году пятилетия подписания Акта о каноническом общении должно заставить нас сделать анализ пройденного пути и наметить планы на укрепление братских связей, доброго сотрудничества, взаимодействия и единства, продолжая строить церковное служение Богу и людям на основе нашего общего святорусского наследия. Это празднование должно напомнить нам о том, что мы должны бережно относиться к единству на всех уровнях нашей жизни и деятельности, воздерживаясь от привнесения своих страстей в церковную жизнь, словом и делом стремясь к созиданию среди нас "единства духа в союзе мира" (Еф. 4:3). Пусть это празднование воодушевит нас на активную умиротворяющую работу в Церкви как с теми, с которыми мы имеем общение, так и с теми, с которыми ожидаем и надеемся на радость общения и единства!

Размышляя о двухсотлетии победы в Отечественной войне, то невольно вспоминается тот факт, что в 1812 г., перед Бородинским сражением, список с Курско-Коренной иконы, прославившийся чудотворениями, был послан к генералу-фельдмаршалу Михаилу Иларионовичу Кутузову в действующую армию. Эта связь с главной святыней русского зарубежья обязывает нас к тому, чтобы мы молитвенно отметили это событие и лишний раз заинтересовались своей богатейшей историей. Нашествие Наполеона глубоко потрясло столпа Русской Церкви того времени, а именно митрополита Московского и Коломенского Платона, этого "второго Златоуста" и "московского апостола", великого целый проповедника И писателя, воспитавшего ряд педагога, священнослужителей, среди которых был и святитель Филарет (Дроздов). Да помогут нам жизнь, труды и сочинения Платоновы вдуматься в эту неповторимую личность, погрузиться в учение Православной Церкви, насладиться «пиром веры» и "богатством благости Господа" (из Пасхального слова Златоуста), памятуя, что воскресение Христово есть жизнь наша и наша вечная радость!

С пасхальной радостью о Христе Воскресшем,

## + ИЛАРИОН

Митрополит Восточно-Американский и Нью-Йоркский Первоиерарх Русской Зарубежной Церкви Пасха Христова 2012 г.